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Officials Bulletin – Spring 2023 

MESSAGE FROM THE OCRC CHAIR – JOCELYN JAY  

We have come through our spring national events with success both in the water with World 
Records and on the pool deck with many new Level IV and V officials.  We are seeing more 
officials moving through the ranks than in the past few years, however, we have still lost many 
officials through, and coming out of, the pandemic.   

The New Certification Pathway Working Group has continued to work on the new pathway by 
updating the current officials clinics, developing new clinics and creating professional 
development learning modules.  The decision regarding which materials will become PowerPoint 
presentations for in-person learning, which will be adapted into e-learning modules and which 
are more suitable for self-directed learning is yet to be determined. In the next month, we are 
looking to share a simplified graphic representation of the new pathway and timeline for the 
launch in September 2024. 

WORLD AQUATICS & CANADIAN RULEBOOKS 

There have been ongoing updates to the World Aquatics Competition Regulations over the last 
few months. An updated version of the Canadian Rulebook will be available in July once the 
Open Water and WPS Appendices are complete. In keeping with Swimming Canada’s 
sustainability efforts and World Aquatics decision to provide digital-only rules, we will make 
available 2 digital versions of the rulebook: one that is standard letter-size (8 ½ x 11) and a 
smaller, booklet size for printing. 

WORLD PARA SWIMMING RULEBOOK 

Rule changes are effective as of June 1, 2023, with mainly the same changes as in World 
Aquatics rules.  Note: for Para swimming specific events, either the Referee or the Starter can 
make the call for initiating a start prior to the signal as opposed to the World Aquatics rule where 
the agreement of both is mandatory.  Concerning new technology:  para-athletes are not allowed 
to wear devices at all, except insulin pumps and cochlear implants. 

World Para Swimming Rules and Regulations June 2023 

WPS RESOURCES 

The following resources are available on the Swimming Canada website. They will be 
available on the French page once translation is completed. 

World Para Swimming Rules ITO Update June 2023 

WPS Rule Changes Information June 2023 

Français à suivre (cliquez) 
 

https://www.paralympic.org/sites/default/files/2023-04/WPS_Rules_and_Regulations_FINALJune2023.pdf
https://www.paralympic.org/sites/default/files/2023-04/WPS_Rules_and_Regulations_FINALJune2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/World-Para-Swimming-Rules-ITO-Update-June-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/WPS-Rule-Changes-Info-June-2023.pdf
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WPS Disqualification Descriptors June 2023 

WPS Code of Exceptions Info Sheet 2023 

OFFICIALS CERTIFICATION PATHWAY UPDATE 

The New Pathway Certification Working Group has spent the last 2 years updating our 
certification pathway based on a mandate given to them by officials across the country in an 
effort to better reflect today’s officials and volunteerism.  

As we finish building out the new pathway and start sharing with our officials community along 
with the timeline towards our September 1, 2024 launch, I would like to thank each of the 
members of the Working group.   

Cynthia Pincott (ON)    Brian Bikadi (BC) 
Colleen Patterson (SK)  Daryle Martin (ON) 
Dave Richard (NB)   Diane MacKenzie (NS) 
Jennifer Flowers (AB)   Jim Fleury (MB) 
Marie-Christine Potvin (QC)  Peter Garagan (MB) 
Rob Farmer (AB) 

Each of the above members come from different provinces and communities and bring their own 
experiences and local needs to the group while consistently considering those similar and 
different from across the country.  They have been working on the new pathway since early in 
2021, with over 2 years of focus groups, collecting and consolidating information and 
suggestions and creating a pathway to better suit the different provinces, communities and 
varying individuals interests and abilities.  As we all know, life doesn’t stop for anything and 
among these past 2+ years, the members of the working group have not only managed to build 
the new pathway, but update the current clinics, as well as create new clinics and professional 
development opportunities all while managing personal challenges and opportunities.  Thank 
you to each and every one of you for your commitment to improving the officiating experience 
for our sport! 

Leading this project is one of our own AQUA List officials and long time OCRC member, Cynthia 
Pincott.  Cynthia embraced the challenge of creating something new and different to support 
the feedback we received during the focus groups and worked hard to keep the project moving 
forward while balancing changes in her own life and taking on a leadership role within Swimming 
Canada as the Senior Manager of High Performance Programs.  Cynthia never waivered in her 
commitment to the Working Group and leading this significant project to a place where our 
operational staff can develop, pilot and launch with the materials the working group has 
provided.  Thank you, Cynthia, for your volunteer leadership and unwavering support of the 
working group and the new pathway! 

 

https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/WPS-DSQ-Descriptors-June-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/Code-of-Exceptions-Info-Sheet-2023.pdf
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OFFICIALS CERTIFICATION PROCESS UPDATE 

The Officials’ Certification Pathway committee has been hard at work for the past 2 years to 
create a pathway that removes barriers and allow officials to be competent in the roles they are 
occupying at the level of meet they are attending.  

Officials Education 

Officials clinics will be simplified, with supplementary information available through self-directed 
professional development documents.   

Professional development will be ongoing, accessible, and targeted to types of competitions. 
This development will be included in the progression through the levels as Referee, Starter and 
Meet Manager, however, it will be available to all.  

The 2023-2024 season will see the implementation of the updated clinics with new content and 
new rule integrations. All Officials will continue to work through the current pathway and 
regardless of where an official is in the pathway when the transition takes place in September 
2024, there will be nothing lost. 

Officials Progression 

We will continue with three distinct levels for Referees, Starters and Meet Managers to support 
the progression of officials experience and expertise and the expansion of acquired knowledge. 
This will also allow continued development towards the national deck at the highest level. 

Level III, IV and V Officials in the current system, will see their competencies recognised with 
new designations for their levels as Referees, Starters and Meet Managers. This in no way will 
diminish one’s competencies and capabilities, nor abilities to participate in competitions as 
valuable members of the officials’ and Swimming Canada community. 

Change is never easy. The existing officials’ certification pathway has been in place with only 
minor modifications for over 50 years. These changes will require us all to see things through a 
different lens while remembering the final goal is supporting a safe and fair competition setting 
for our swimmers. 

UPDATED CANADIAN SWIMWEAR RULES 

Swimming Canada is committed to supporting a culture of equity, diversity and inclusion in the 
delivery of its programs.  In order to ensure the competition environment is an inclusive 
environment, the following is expected from all participants regarding swimwear: 

• All swimmers are permitted to race with the swimwear of their choosing at all levels of 
competition except Swimming Canada national competitions. Note: individual 
provinces may have their own restrictions on swimwear so please contact your PSO for 
this information. 
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• Swimmers are not required to provide a reason for their choice of swimwear if the fabric 
of the swimwear is a permeable open mesh textile and would not reasonably be seen 
to create a technical advantage in terms of speed, buoyancy, or endurance. 

• Coaches, swimmers, or parents are not required to notify the referee, meet manager or 
any other official regarding a swimmer’s choice of swimwear. 

Referee briefings: Officials and volunteers (timers, turn judges or marshalling, etc.) will ask 
swimmers for their name to confirm they are in the correct event/heat/lane. It is not the role of 
the officials and volunteers to question a swimmer about their swimwear. 

Additional information regarding Meet Information Packages and Officials briefings will be 
forthcoming.  

The next release of the Canadian Rulebook will contain the following updated swimwear rules: 

C15.1.1  A swimmer shall wear only one swimsuit at a Swimming Canada national competition, 
and shall observe all World Aquatics regulations related to swimwear as stated in the World 
Aquatics By-Laws and Competition Regulations. 

C15.1.2  In all other sanctioned age group swimming events, swimwear is exempt from 
compliance with the II.15 Swimwear and Wearables rules if the fabric of the swimwear is a 
permeable open mesh textile and would not reasonably be seen to create a technical advantage. 
Such swimwear includes a) a swimsuit that covers more of the body, or b) the use of a separate 
garment worn over or under a regular swimsuit. 

UPCOMING SWIMMING CANADA NATIONAL EVENTS  

2023 Speedo Canadian Swimming Championships (Toronto, ON August 1-6, 2023) OFFICIALS FORM  

2023 Canadian Open Water Festival (Welland, ON, August 12-13, 2023) OFFICIALS FORM 

OFFICIALS FUNDING SUPPORT FOR 2023 SPEEDO CANADIAN SWIMMING 
CHAMPIONSHIPS (Deadline July 7, 2023) 

Swimming Canada has $10,000 in funding available to support our AQUA, Core WPS and Level 
V officials who will be attending the 2023 Speedo Canadian Swimming Championships.  
Additional funding will be available to Level IV officials for the 2024 Speedo Eastern and Western 
Championships.   

The criteria to be considered for funding at the 2023 Speedo Canadian Swimming 
Championships is as follows: 

1. AQUA List 21 or 22, WPS Core Group or Level V registered official in good standing in 
their province. 

2. Officiated at a minimum of 3 Swimming Canada National events over the last 4 years, 
including Canada Games, Mel Zajac Jr. International and Ontario Junior International 
(more events attended will be factored into final decision). 

https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
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3. Reimbursement for Officials travel claims will be limited to accommodation and economy 
airfare or kilometers driven. Officials must have driven a minimum of 100 kilometers 
(cumulative) to be eligible for reimbursement.  

4. Participation in provincial competitions and/or delivered provincial clinics over the last 2 
years. 

5. Attendance Requirements: An official must attend a minimum of 4 days/8 sessions of the 
competition to be eligible for reimbursement. 

6. Officials should submit their expense claim form within ten business days of the 
completion of the competition.  

Officials can apply for funding by filling out the application form: OFFICIALS FUNDING FORM 

CANADIAN OPEN WATER FESTIVAL (August 12-13, 2023) 

Swimming Canada will be hosting the inaugural Canadian Open Water Festival at the Welland 
International Flatwater Centre in Welland, ON.  Any official interested should complete 
the OFFICIALS FORM. An Open Water Officials clinic will be offered from 8-10 am on the 
morning of Saturday, August 12th. Sign up is available via the Officials form above. More 
information on the event to follow.  

OPEN WATER OFFICIALS CLINICS 

Open Water Officials Training is available on August 5th and August 6th from 1pm – 3pm 
(between Prelims and Finals) at the 2023 Speedo Canadian Swimming Championships in 
Toronto. Register using the CSCs OFFICIALS FORM or the Open Water Events OFFICIALS 
FORM. 

UPCOMING 2023-2024 NATIONAL COMPETITION SEASON  

Swimming Canada has announced plans for its program of national events from 2025 through 
to the Los Angeles 2028 Olympic and Paralympic Games. You can read the full press release 
HERE. Please find below the upcoming National Meet schedule for 2023-2024 leading into the 
new programming. 

2024 Speedo Eastern Canadian Championships (Quebec City, QC - March 21-24, 2024) 

2024 Speedo Western Canadian Championships (Winnipeg, MB - March 21-24, 2024) 

2024 Canadian Senior Swimming Open (Toronto, ON – April 10-13, 2024) 

2024 Canadian Olympic & Paralympic Swimming Trials, Presented by Bell (Montreal, QC – May 
13-19, 2024) 

2024 Speedo Canadian Masters Championships (Windsor, ON – May 24-26, 2024) 

2024 Speedo Canadian Swimming Championships (Toronto & Welland, ON - July 24-30, 2024) 

https://form.jotform.com/231524111996253
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://www.swimming.ca/en/news/2023/05/08/swimming-canada-announces-canadian-way-for-2025-to-2028/
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INTERNATIONAL ASSIGNMENTS 

Congratulations to the following officials on their international meet assignments: 

World Aquatics Championships Fukuoka 2023 

Ron Riley (starter)  Sheila Nelson 

World Aquatics Junior Swimming Championships 2023 

Pierre Cloutier 

Santiago Pan American Games 2023 

Larry Chrobot  Jennifer Flowers   

Youth Parapan American Games 2023 

Charles Montpetit  Glennis Mossey 

Manchester 2023 Para Swimming World Championships 

Jocelyne Mc Lean  Sheila Guenther 

Santiago Parapan American Games 2023 

Jeff Holmes  Sandra Rousseau  Jocelyne Mc Lean 

LEVEL V OFFICIALS 

Congratulations to the following new Level V officials, certified since January 2023. 

Mike Greene (NL)   Jennifer Potma (ON)  Brian O’Doherty (ON) 

Mary Gerrard (ON)   Brian Bikadi (BC)  Christie McMann (ON) 

Dawn Soulis (ON)   Janet Morrison (ON)  Libby Kalman (ON) 
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Bulletin des officiels - Printemps 2023 

MESSAGE DE LA PRÉSIDENTE DU CORC – JOCELYN JAY  

Nos évènements nationaux du printemps ont été un franc succès, tant dans l'eau avec des 
records du monde que sur le bord de la piscine avec de nombreux nouveaux officiels de 
niveaux IV et V.  Nous voyons plus d'officiels gravir les échelons par rapport à ces dernières 
années, mais nous avons perdu de nombreux officiels à cause de la pandémie.   

Le groupe de travail du nouveau parcours de certification a continué à travailler sur le nouveau 
parcours en mettant à jour les stages des officiels actuels, en développant de nouveaux stages 
et en créant des modules d'apprentissage pour le développement professionnel. Il reste à 
déterminer quels matériels deviendront des présentations PowerPoint pour l'apprentissage en 
personne, lesquels seront adaptés en modules d'apprentissage en ligne et lesquels 
conviendront mieux à l'apprentissage autonome. Au cours du prochain mois, nous espérons 
partager une représentation graphique simplifiée du nouveau parcours et un échéancier pour le 
lancement en septembre 2024. 

RÈGLEMENTS CANADIEN ET DE WORLD AQUATICS 

Au cours des derniers mois, des mises à jour ont été apportées au livre de règlements des 
compétitions de World Aquatics. Une version mise à jour du règlement canadien sera disponible 
en juillet, une fois que les annexes d'eau libre et de WPS auront été complétées. Conformément 
aux efforts de durabilité de Natation Canada et à la décision de World Aquatics de fournir des 
règlements numériques seulement, nous offrirons deux versions numériques du livre de 
règlements : une version de format lettre standard (8 ½ x 11) et une version plus petite, de format 
livret, pour l'impression. 

RÈGLEMENT DE WORLD PARA SWIMMING 

Les changements de règles sont effectifs à partir du 1er juin 2023, les changements étant 
principalement les mêmes que dans les règles de World Aquatics. Note : pour les évènements 
de paranatation, le juge-arbitre ou le starter peut demander le départ avant le signal, 
contrairement à la règle de World Aquatics où l'accord des deux parties est obligatoire. En ce 
qui concerne les nouvelles technologies, les para-athlètes ne sont pas autorisés à porter des 
appareils, à l'exception des pompes à insuline et des implants cochléaires. 

Règles et règlements de la WPS Juin 2023 

RESSOURCES DE LA WPS 

Les ressources suivantes sont disponibles sur le site web de Natation Canada en 
anglais. Ils seront disponibles sur la page française une fois la traduction achevée.  

English (click here) 
 

https://www.paralympic.org/sites/default/files/2023-04/WPS_Rules_and_Regulations_FINALJune2023.pdf
https://www.paralympic.org/sites/default/files/2023-04/WPS_Rules_and_Regulations_FINALJune2023.pdf
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Mise à jour des règles de paranatation des OTI - juin 2023 

Informations sur les modifications des règles de la WPS – juin 2023 

Description des disqualifications de la WPS – juin 2023 

Fiche d'information sur les codes d'exception de la WPS 2023 

MISE À JOUR DU PARCOURS DE CERTIFICATION DES OFFICIELS 

Le groupe de travail sur le nouveau parcours de certification a passé les deux dernières années 
à mettre à jour notre parcours de certification sur la base d'un mandat qui lui a été confié par 
des officiels partout au pays dans le but de mieux refléter les officiels et le bénévolat 
d'aujourd'hui.  

Alors que nous achevons la conception du nouveau parcours et que nous commençons à le 
communiquer à nos officiels, en même temps que notre calendrier de lancement pour le 1er 
septembre 2024, je tiens à remercier chacun des membres du groupe de travail.   

Cynthia Pincott (ON)    Brian Bikadi (C.-B.) 
Colleen Patterson (SK)  Daryle Martin (ON) 
Dave Richard (N.-B.)   Diane MacKenzie (N.-É.) 
Jennifer Flowers (AB)   Jim Fleury (MB) 
Marie-Christine Potvin (QC)  Peter Garagan (MB) 
Rob Farmer (AB) 

Chacun des membres susmentionnés provient de provinces et de communautés différentes et 
apporte au groupe sa propre expérience et ses besoins locaux, tout en tenant compte des 
similitudes et des différences qui existent dans l'ensemble du pays. Ils travaillent sur le nouveau 
parcours depuis le début de l'année 2021, soit plus de deux ans de discussions en groupes, de 
collecte et de compilation d'informations, de suggestions, et de création d'un parcours mieux 
adapté aux différentes provinces et communautés, ainsi qu'aux divers intérêts et aptitudes des 
individus. Comme nous le savons tous, la vie continue et au cours de ces deux dernières années, 
les membres du groupe de travail ont non seulement réussi à élaborer le nouveau parcours, mais 
aussi à mettre à jour les stages actuels, ainsi qu'à créer de nouveaux stages et des occasions 
de développement professionnel, tout en relevant des défis et en saisissant des occasions sur 
le plan personnel. Merci à chacun d'entre vous pour votre engagement à améliorer l'expérience 
des officiels dans notre sport  ! 

Cynthia Pincott, officielle de la liste AQUA et membre de longue date du COCR est à la tête de 
ce projet. Cynthia a relevé le défi de créer quelque chose de nouveau et de différent pour 
répondre aux commentaires que nous avons reçus pendant les groupes de discussion et a 
travaillé dur pour faire avancer le projet tout en équilibrant les changements dans sa propre vie 
et en assumant un rôle de leadership au sein de Natation Canada en tant que gestionnaire 
supérieure des programmes de haute performance. Cynthia n'a jamais faibli dans son 

https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/World-Para-Swimming-Rules-ITO-Update-June-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/WPS-Rule-Changes-Info-June-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/WPS-DSQ-Descriptors-June-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/Code-of-Exceptions-Info-Sheet-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/06/Code-of-Exceptions-Info-Sheet-2023.pdf
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engagement envers le groupe de travail et dans la conduite de ce projet important jusqu'à ce 
que notre personnel puisse le développer, le piloter et le lancer à l'aide du matériel fourni par le 
groupe de travail. Merci, Cynthia, pour ton leadership bénévole et ton soutien inébranlable 
envers le groupe de travail et le nouveau parcours  ! 

PROCESSUS DE CERTIFICATION DES OFFICIELS – MISE À JOUR DU BULLETIN 
OFFICIEL  

Le comité du parcours de certification des officiels travaille d'arrache-pied depuis deux ans pour 
créer un parcours qui élimine les obstacles et permet aux officiels d'être compétents dans les 
rôles qu'ils occupent au niveau de compétition auquel ils participent.  

Éducation des officiels 

Les stages des officiels seront simplifiés et des informations supplémentaires seront disponibles 
par le biais de documents de développement professionnel autonome.   

Le développement professionnel sera continu, accessible et ciblé en fonction des types de 
compétitions. Ce développement sera inclus dans la progression à travers les niveaux de juge-
arbitre, de starter et de directeur de rencontre, et sera accessible à tous.  

La saison 2023-2024 verra la mise en place des stages actualisés avec un nouveau contenu et 
de nouvelles règles intégrées. Tous les officiels continueront à travailler dans le cadre du 
parcours actuel et, quel que soit le stade auquel se trouve un officiel dans le parcours au moment 
de la transition en septembre 2024, il n'y aura rien de perdu. 

Progression des officiels 

Nous continuerons à proposer trois niveaux distincts pour les juges-arbitres, les starters et les 
directeurs de rencontre afin de favoriser la progression de l'expérience et de l'expertise des 
officiels ainsi que l'élargissement des connaissances acquises. Cela permettra également de 
poursuivre le développement vers le niveau national au plus haut niveau. 

Les officiels de niveaux III, IV et V du système actuel verront leurs compétences reconnues par 
de nouvelles désignations pour leurs niveaux en tant que juges-arbitres, starters et directeurs de 
rencontre. En aucun cas cela ne diminuera les compétences et les capacités d'une personne, ni 
son aptitude à participer aux compétitions en tant que membre important de la communauté 
des officiels et de Natation Canada.  

Le changement n'est jamais facile. Le parcours actuel de certification des officiels est en place 
depuis plus de 50 ans et n'a subi que des modifications mineures. Ces changements nous 
obligeront tous à voir les choses sous un angle différent tout en nous rappelant que l'objectif 
final est de favoriser un cadre de compétition sûr et équitable pour nos nageurs. 
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MISE À JOUR DES RÈGLES CANADIENNES SUR LES MAILLOTS DE BAIN 

Natation Canada s'engage à soutenir une culture d'équité, de diversité et d'inclusion dans la 
prestation de ses programmes. Afin de garantir un environnement de compétition ouvert à tous, 
tous les participants sont tenus de respecter les règles suivantes en matière de maillots de bain : 

• Tous les nageurs sont autorisés à concourir avec le maillot de bain de leur choix à tous les 
niveaux de compétition, à l'exception des compétitions nationales de Natation Canada. 
Remarque : les provinces peuvent avoir leurs propres restrictions en matière de maillots 
de bain ; veuillez donc contacter votre AP pour obtenir cette information. 

• Les nageurs ne sont pas tenus de justifier leur choix de maillot de bain si le tissu du maillot 
est un textile à mailles ouvertes perméables et qu'il n'est pas raisonnablement considéré 
comme créant un avantage technique en termes de vitesse, de flottabilité ou d'endurance. 

• Les entraineurs, les nageurs ou les parents ne sont pas tenus d'informer le juge-arbitre, le 
directeur de la rencontre ou tout autre officiel du choix du maillot de bain d'un nageur. 

Réunion d'information des juges-arbitres : Les officiels et les bénévoles (chronométreurs, juges 
de virage ou les responsables de la sécurité, etc.) demanderont aux nageurs leur nom pour 
confirmer qu'ils sont dans la bonne épreuve, la bonne série ou le bon couloir. Il n'appartient pas 
aux officiels et aux bénévoles de poser des questions à un nageur sur son maillot de bain. 

Des informations supplémentaires concernant les trousses d'information des compétitions et les 
séances d'information pour les officiels seront bientôt disponibles.  

La prochaine version du livre de règlements canadien contiendra les règles mises à jour 
suivantes concernant les maillots de bain : 

C15.1.1 – Un nageur ne peut porter qu'un seul maillot de bain lors d'une compétition nationale 
de Natation Canada et respectera tous les règlements de World Aquatics relatifs aux maillots de 
bain, tels qu'ils sont énoncés dans les règlements administratifs et les règlements de compétition 
de World Aquatics. 

C15.1.2 – Dans tous les autres évènements de natation groupes d'âge sanctionnés, les maillots 
de bain sont exemptés de la conformité aux règles II.15 sur les maillots de bain et les vêtements 
si le tissu du maillot de bain est un textile perméable à mailles ouvertes et qu'il ne serait pas 
raisonnablement considéré comme créant un avantage technique. Ce type de maillot de bain 
comprend a) un maillot de bain qui couvre une plus grande partie du corps, ou b) l'utilisation 
d'un vêtement séparé porté par-dessus ou par-dessous un maillot de bain ordinaire. 

ÉVÈNEMENTS NATIONAUX DE NATATION CANADA À VENIR  

Championnats canadiens de natation Speedo 2023 (Toronto, ON 1er-6 août 2023) FORMULAIRE DES 
OFFICIELS  

Festival canadien d'eau libre 2023 (Welland, ON, 12-13 août 2023) FORMULAIRE DES OFFICIELS 

 

https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
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SOUTIEN FINANCIER POUR LES OFFICIELS AUX CHAMPIONNATS CANADIENS 
DE NATATION SPEEDO 2023 (Date limite - 7 juillet 2023) 

Natation Canada dispose d'un financement de 10  000 $ pour soutenir nos officiels AQUA, Core 
WPS et de niveau V qui participeront aux Championnats canadiens de natation Speedo 2023. 
Des fonds supplémentaires seront mis à la disposition des officiels de niveau IV pour les 
championnats Speedo de l'Est et de l'Ouest 2024.  

Les critères à prendre en considération pour le financement des Championnats canadiens de 
natation Speedo 2023 sont les suivants : 

1. Les listes AQUA 21 ou 22, le groupe core WPS ou les officiels enregistrés de niveau V 
sont en règle au sein de leur association professionnelle. 

2. Avoir officié à un minimum de trois compétitions nationales de Natation Canada au cours 
des quatre dernières années, y compris les Jeux du Canada, Mel Zajac Jr. et les 
Internationaux juniors de l'Ontario (le nombre de compétitions auxquelles vous avez 
participé sera pris en compte dans la décision finale). 

3. Le remboursement des frais de voyage des officiels sera limité à l'hébergement et au prix 
d'un billet d'avion en classe économique ou au nombre de kilomètres parcourus. Les 
officiels doivent avoir parcouru un minimum de 100 kilomètres (cumulés) pour pouvoir 
bénéficier d'un remboursement.  

4. Avoir participé à des compétitions provinciales ou avoir animé des stages provinciaux au 
cours des deux dernières années. 

5. Exigences des présence : Les officiels doivent participer à au minimum 4 jours/8 sessions 
de compétition pour pouvoir prétendre à un remboursement. 

6. Les officiels doivent soumettre un formulaire de réclamation de dépenses dans les 10 
jours ouvrables suivant la fin de la compétition. 

Les officiels peuvent demander un financement en remplissant le formulaire de demande : 
DEMANDE DE FINANCEMENT DES OFFICIELS 

FESTIVAL CANADIEN D'EAU LIBRE (12-13 août 2023) 

Natation Canada accueillera le premier festival canadien d'eau libre au Welland International 
Flatwater Centre à Welland, ON. Tout officiel intéressé doit remplir le FORMULAIRE DES 
OFFICIELS. Un stage pour les officiels en eau libre sera proposé de 8h à 10h le matin du samedi 
12 août. L'inscription est possible via le formulaire des officiels ci-dessus. Plus d'informations 
sur l'évènement à suivre. 

STAGES POUR OFFICIELS D'EAU LIBRE 

La formation des officiels en eau libre est disponible les 5 et 6 août de 13h à 15h (entre les 
préliminaires et les finales) aux Championnats canadiens de natation Speedo 2023 à Toronto. 

https://form.jotform.com/231524111996253
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
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Inscrivez-vous en utilisant le FORMULAIRE DES OFFICIELS des CCN ou le FORMULAIRE DES 
OFFICIELS des évènements en eau libre. 

PROCHAINE SAISON DE COMPÉTITION NATIONALE 2023-2024  

Natation Canada a annoncé ses plans pour son programme de compétitions nationales de 2025 
jusqu'aux Jeux olympiques et paralympiques de 2028 à Los Angeles. Vous pouvez lire le 
communiqué de presse complet ICI. Vous trouverez ci-dessous le calendrier des compétitions 
nationales pour 2023-2024, qui s'inscrivent dans le cadre du nouveau programme. 

Championnats canadiens de l'Est Speedo 2024 (Québec, QC – 21-24 mars 2024) 

Championnats canadiens de l'Ouest Speedo 2024 (Winnipeg, MB – 21-24 mars 2024) 

Omnium canadien de natation sénior 2024 (Toronto, ON – 10-13 avril 2024) 

Essais olympiques et paralympiques canadiens de natation 2024, présentés par Bell (Montréal, 
QC – 13-19 mai 2024) 

Championnats canadiens des maitres Speedo 2024 (Windsor, ON – 24-26 mai 2024) 

Championnats canadiens de natation Speedo 2024 (Toronto et Welland, ON – 24-30 juillet 
2024) 

AFFECTATIONS INTERNATIONALES 

Félicitations aux officiels suivants pour leur affectation aux évènements internationaux : 

Championnats du monde de World Aquatics 2023 à Fukuoka 

Ron Riley (starter)  Sheila Nelson 

Championnats du monde juniors de World Aquatics 2023 

Pierre Cloutier 

Jeux panaméricains 2023 à Santiago 

Larry Chrobot  Jennifer Flowers   

Jeux parapanaméricains de la jeunesse 2023 à Santiago 

Charles Montpetit  Glennis Mossey 

Championnats du monde de paranatation 2023 à Manchester 

Jocelyne Mc Lean  Sheila Guenther 

Jeux parapanaméricains 2023 à Santiago 

Jeff Holmes  Sandra Rousseau  Jocelyne Mc Lean 

 

https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://www.swimming.ca/en/news/2023/05/08/swimming-canada-announces-canadian-way-for-2025-to-2028/
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OFFICIELS DE NIVEAU V 

Félicitations aux nouveaux officiels de niveau V, certifiés depuis janvier 2023 : 

Mike Greene (T.N. et L)  Jennifer Potma (ON)  Brian O’Doherty (ON) 

Mary Gerrard (ON)   Brian Bikadi (C.-B.)  Christie McMann (ON) 

Dawn Soulis (ON)   Janet Morrison (ON)  Libby Kalman (ON) 
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